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Kitekintõ...
... az országba
Kigyulladt a Belügyminisztérium � Kigyulladt a Belügymi-

nisztérium központi, Roosevelt téri épülete, amikor a felújítás alatt
lévõ tetõ szigetelésekor a tetõn dolgozó munkások éppen kátrány-
lapokat fektettek le egy disznóperzselõ segítségével, s a huzat egy
szellõzõnyíláson keresztül beszívta a lángokat. A munkások azon-
nal értesítették a tûzoltókat, akik hamarosan úrrá lettek a lángokon.

Habsburg Ottó 90. � A Gödöllõi Királyi Kastélyban köszöntöt-
ték a Páneurópai Unió elnökét, IV. Károly, az utolsó magyar király
fiát, Habsburg Ottót 90. születésnapja alkalmából. Az ünnepeltet
köszöntve Mádl Ferenc köztársasági elnök elmondta: Habsburg
Ottó állhatatos munkájával az elmúlt évtizedekben elévülhetetlen
érdemeket szerzett Európa egységének helyreállításáért, az európai
gondolat, a szabadság, a demokrácia értékeinek széles körû megva-
lósulásáért.

Tovább csökkent a népesség � Emelkedett a házasságkötések
száma, kevesebb gyermek született és többen haltak meg az idén az
elsõ kilenc hónapban, mint egy évvel korábban � hozta nyilvános-
ságra az elõzetes adatok alapján a Központi Statisztikai Hivatal. Az
elõzetes adatok szerint az idei év elsõ kilenc hónapjában 38 ezer
házasságot kötöttek, 72 ezer 400 gyermek született és 97 ezer 800-
an haltak meg. Így a népességcsökkenés mértéke az elmúlt évi 3,1
ezrelékkel szemben 3,3 ezreléket tett ki.

Csollány világbajnok � A Debrecenben rendezett tornász világ-
bajnokságon a gyûrû-gyakorlatok döntõjében Csollány Szilveszter
9,725 pontot érõ gyakorlatot mutatott be, ezzel minden versenytár-
sát maga mögé utasítva, hazai környezetben a dobogó legmagasabb
fokára állhatott fel az eredményhirdetéskor. Ezzel a teljesítménnyel
Csollány immár minden nagy trófeát � olimpiai, európa, és világ-
bajnoki cím � magáénak tudhat.

Kétmilliárd fölött � Az elmúlt hét égén sem találtak az
ötöslottóra beküldött 14 millió 754 ezer alapjáték között telitalá-
latos szelvényt, így minden idõk legmagasabb hazai lottónyeremé-
nye tovább halmozódik, s a hét végi sorsoláson már 2 milliárd 140
millió forintot ér az öttalálatos.

Vezérváltás Bábolnán � Az elõzetes terveknek megfelelõen, az
igazgatóság tagjai szerint mégis váratlanul lemondott a többségi ál-
lami tulajdonban lévõ Bábolna Rt. vezérigazgatója, Nagy Frigyes,
aki ebben az esztendõben már a negyedik ezen a poszton. Az elnö-
ki és vezérigazgatói posztot egyúttal különválasztották, a Bábolna
új elnöke Velez Zoltán, vezérigazgatója Marczali Gábor lett.

Egyezség az alkotmánymódosításról � Megegyeztek a pár-
tok az uniós csatlakozással kapcsolatos alkotmánymódosítás kérdé-
sében � derült ki a budapesti megbeszélést követõ nyilatkozatok-
ból. A négy parlamenti frakció közös módosító javaslatokat nyújt
be a tárgyalás alatt lévõ elõterjesztéshez. A két kormánypárt és az
ellenzék megállapodott az ország szuverenitását érintõ úgynevezett
csatlakozási klauzula szövegérõl.

Egyetértettek abban is, hogy a kormány és az Országgyûlés viszo-
nyának részleteit uniós kérdésekben egy errõl szóló kétharmados
törvényben rögzítik majd.

Az Országgyûlés nem perelhetõ � Az Országgyûlés ellen nem
indítható per � mondta ki az alsóbb fokú bíróságokkal ellentétben
a Legfelsõbb Bíróság felülvizsgálati döntésében, amely Faragó Lajos
magánnyomozónak az úgynevezett megfigyelési ügy kapcsán jó hír-
név megsértése miatt a parlament ellen indított személyiségi jogi
perében született. A felperes azt fontolgatja, hogy az Alkotmánybí-
rósághoz, illetve a strasbourgi emberi jogi bírósághoz fordul az
ügyben. Álláspontja szerint tarthatatlan, hogy az Országgyûlés fele-
lõssége még csak nem is vizsgálható bírósági úton személyiségi jogi
jogsértés kapcsán.

... a megyébe
Mûködõ egészségügyi rendszert � Kihelyezett ülést tartott

Békéscsabán, a Degré utcai Fogyatékosok Ápoló, Gondozó Otthoná-
ban az Egészségügyi és Szociális Területen Dolgozók Szakmai Szak-
szervezete. Az ülésen elõbb dr. Bohdaneczky Mária igazgató fõor-
vos tájékoztatta a résztveõket az otthon munkájáról, majd dr. Cser
Ágnes, az EDDSZ elnöke szólt arról, hogy a privatizáció csak az
egészségügyi ellátórendszer fejlesztése mellett mehet végbe.

Az infláció ellen � A Magyar Nemzeti Bank elnöke, Járai Zsig-
mond tartotta Békéscsabán az Alföldi közgazdász-napok nyitóelõ-
adását. A jegybank-elnök szerint a modern gazdaságpolitika legna-
gyobb ellensége az inflció, de Magyarországon a következõ évekre
kitûzött � az Euro-övezethez vezetõ � inflációs célok tarthatók.

Társastáncoktatók találkozója � Tizenegy megye mûvészeti
iskolájának társastáncoktatói találkoztak Szeghalmon, a helyi
mûészeti iskola rendezte találkozón. A szakmai elõadásokkal, kon-
zultációkkal zajló találkozón született döntés arról, hogy a jövõre
rendezendõ elsõ országos társastánc tanulmányi verseny helyszíne
a Szeghalmi Általános és Alapfokú Mûvészeti Iskola lesz.

Tvrtko dedikált � Békéscsabán, a Csaba Center Alexandria
Könyváruházában óriási érdeklõdés mellett Vujity Tvrtko dedikál-
ta nemrég megjelent az Utolsó pokoli történetek c. könyvét.

Századik születésnap � Százesztendõs lakót köszöntöttek
Bucsán: Dobák Károlyt, akit az idõsek napközi otthonában, a helyi
általános iskolások mûsora után Földesi György polgármester kö-
szöntött fel a nem mindennapi jubileumon.

Ötvenéves iskola � Fennállásának 50 esztendõs jubileumát
ünnepelték a megyei fenntartású, mezõkovácsházi Hunyadi János
Gimnázium és Szakközépiskolának. Az eseményen jelen voltak az
iskola egykori és mai tanulói, pedagógusai, Sipos János közoktatá-
si helyettes államtitkár, Nagy Béla térségi tanácsnok, Gyulay Endre
püspök és Szarvas Attila polgármester.

Szent András Nap
Idén is megrendezi Békésszentandrás Önkormányzata a telepü-

lés névadójának, Szent Andrásnak helyi ünnepét, november 30-án.
A mûvelõdési házban 17 órakor kezdõdõ ünnepségre invitálnak
minden érdeklõdõt, az ünnepi köszöntõ után a helyi alapítású ki-
tüntetések átadása, majd kultúrmûsor várja a békésszentandrási
Szent András Napra látogatókat.

Soha vissza nem térõ lehetõ-
ségnek nevezi Sinka József Bé-
késszentandrás polgármestere a
mostanit arra, hogy megépítsék
a település szennyvízcsatorna
hálózatának befejezõ ütemét. A
�befejezõ� szó azt sejteti, hogy
már nem sok van hátra a teljes
csatornázottsághoz, ám a pol-
gármestertõl megtudtuk, ez a
beruházás Békésszentandrás
eddigi legnagyobb beruházása
lesz, mivel a csatornázottság
most 69 százalékos. A hátrlévõ
31 százalék megépítése elõzetes
kalkulációk szerint 580 millió
forintba kerül.

A település saját költségveté-
sébõl nemigen tudna ekkora
munkába belevágni. Van azon-
ban már egy régebbi KAC (Kör-
nyezetvédelmi Alap Céltámoga-
tás) ígérvényük és újabb 211
millió forintot kaphatnak céltá-
mogatásként. Ez az ígérvény ak-
kor válhat valósággá, ha az
érintett ingatlanok tulajdonosa-
inak 67 százaléka saját pénzé-
vel is hozzájárul a csatornaháló-
zat kiépítéséhez. Már folyik
Békésszentandráson a szerve-
zés, hogy a 845 új bekötési lehe-

 Vissza nem térõ alkalom
tõség közül minél több gazdára
találjon. Az érdekeltéségi hozzá-
járulás érdekeltségi egységen-
ként 126 ezer forint. Az összeg
nem csekély, ám van rá lehetõ-
ség, hogy pénzt az érintettek
kedvezményes kölcsönként ve-
gyék fel lakástakarékossági
pénztárakon keresztül. Egyéb-
ként ugyanezek a kölcsönszer-
zõdések jelentik a garanciát
arra, hogy a hozzájárulók a va-
lóságban is igénybevegyék a
szennyvízszállíztási szolgálta-
tást, melyet Békésszentandráson
a település tulajdonában lévõ
vízmû nyújt számukra.

A magas beruházási összeg
miatt szigorított közbeszerzési
eljárást kell lefolytatni a kivitele-
zõ kiválasztására. A 17 induló
kivitelezõ cég közül az elõmi-
nõsítési eljárás nyolcat talált al-
kalmasnak a kivitlezésre. A ki-
zártak közül négyen azonban
éltek fellebbezési lehetõségük-
kel, egyelõre nem tudni tehát,
hányan maradnak versenyben.
Sinka József polgármester a vég-
sõ döntés eredményét az év
vége elõtti napokra várja.

K.Zs.

Tájékoztató
A 20/2001. (II. 14.) Kormányrendelet 12. § (2) bekezdé-

se értelmében tájékoztatjuk a Tisztelt Lakosságot arról,
hogy a Körös-idéki Vízügyi Igazgatóságnak (5700 Gyula, Város-
háza u. 26.) a Bökényi Duzzasztó és hajózsilip rekonstrukciójá-
ra vonatkozó környezetvédelmi engedély kérelmét a Körös-vidéki
Környezetvédelmi Felügyelõség (5700 Gyula, Megyeház u. 5-
7., Pf.: 99.) határozatában elutasította.

A határozat teljes szövege Szarvas Város Polgármesteri Hivatala
(Szarvas, Szabadság u. 25-27.) hirdetõtábláján 2002. december 9.
napjáig megtekinthetõ, Szarvas Város Jegyzõjénél fenti idõpontig
írásbeli észrevételt lehet tenni.

Igazgatási és Hatósági Osztály

A Fidesz megyei listás parla-
menti képviselõjeként juttatta el
lapunkhoz Babák Mihály az Or-
szággyûlés õszi ülésszakának
16. ülésnapján készült jegyzõ-
könyvet. November 12-én
ugyanis Babák Mihály a költség-
vetési és pénzügyi bizottság ki-
sebbségi véleményét ismertette
a foglalkoztatás elõsegítésérõl
és a munkanélküliek ellátásáról
szóló, valamint egyes kapcsoló-
dó törvények módosításáról
szóló törvényjavaslat vitájában.
Babák Mihály a bizottság 12 tar-
tózkodó képviselõjének azt az
álláspontját tolmácsolta, misze-
rint a kormány által most java-
solt, az álláskeresést ösztönzõ
ellátás az eredménytelenség és
sikertelenség miatt megszünte-
tett jövedelempótló támogatás
újbóli bevezetésére tett kísérlet.
A kisebbségi véleményt kifejtve
Babák Mihály elmondta, hogy
ebbe az ellátórendszerbe eleve
be sem kerülnek � így esélyhez
sem jutnak � a tartósan munka
nélkül lévõk. Mindez a törvény-
módosítás egyébként helyes
szándéka szerint � a kisebbségi
véleményt megfogalmazók
szemszögébõl �, az alapproblé-
ma megoldását, a munkanélkü-
liség radikális csökkentését nem
szolgálja. Másik problémaként

A munka világáról
vetette fel Babák Mihály a szoci-
ális ellátási rendszerbõl kikerü-
lõk miatti hamis képet, a munka-
nélküliek, a ráták hiteles adata-
inak hiányát, amit a törvényja-
vaslat szintén nem orvosol. Bé-
kés megyei példákat idézve Ba-
bák Mihály a fideszesek vélemé-
nyét úgy összegezte, hogy nem
segélyek vonatkozásában kell a
feltételeket tovább fokozni, ha-
nem munkahelyeket kell terem-
teni, s az aktív eszközök ebben
kell, hogy minél aktívabbak le-
gyenek.

��
Babák Mihály ezen felszólalá-

sával egyidõben juttatta el la-
punkhoz a munkaügyi központ
aktuális statisztikai mutatóit,
amibõl az derül ki, hogy Szarvas
térségében az elmúlt hónapban
� egyedül a kistérségek között �
nõtt a regisztrált munkanélküli-
ek száma: 800-ról 826-ra emel-
kedett, a munkanélküliségi ráta
6,75%-ra nõtt, ami még mindíg
a második legjobb mutató, az
orosházi térség 6,46%-os rátája
után. A szarvasi körzet települései
közül Szarvason 491, Csa-
bacsüdön 57, Kardoson 26, Kon-
doroson 130, Örménykúton 8,
Békésszentnadráson 104 mun-
kanélkülit tartott nyilván a mun-
kaügyi központ kirendeltsége.

Az Állampolgári Bizottság az
Emberi Jogokért Alapítvány fel-
világosító kampányt indított a
hiperaktív gyerekek szüleinek
informálása érdekében. Az ala-
pítvány kutatómunkája soráán
feltárta, hogy a hiperaktívnak,
figyelemzavarosnak nevezett
gyerekeknek adott pszichiátriai
szerek számos mellékhatást és
függõséget okozhatnak a gyere-
keknél. A valódi megoldást min-
denképpen az jelenti, ha idõt és
fáradságot szánunk arra, hogy
megtaláljuk mi okozza a gyer-
meknél a figyelemzavart vagy a
hiperaktivitást. Többek között
különféle allergiák, valamint
olyan fizikai betegségek is okoz-
hatnak hiperaktivitást, amelyek-
re még nem derült fény. Akármi
váltja is ki a hiperaktív tünete-

A hiperaktivitásról
ket, mindenképpen többet segí-
tünk a gyereknek, ha ahelyett,
hogy �betegnek� tekintjük és
pszichiátriai szereket adunk
neki, a valódi okokat keressük,
amelyek nem pszichiátriai prob-
lémák. A szülõknek és a peda-
gógusoknakmagvan a lehetõsé-
gük és joguk ahhoz, hogy a prob-
lémát kézbe vegyék és meg tud-
ják oldani saját maguk és a gye-
rekek érdekében, hogy felnõtt
korukban õk is aktív és felelõs-
ségteljes életet élhessenek. Az
alapítvány megjelentetett egy in-
gyenes tájékoztató kiadványt,
melyet szívesen bocsát rendelke-
zésére az érintetteknek. További
információ: Állampolgári Bizott-
ság az Emberi Jogokért Alapít-
vány tel.: (1)342-6355, levél-
cím: 1461 Budapest, Pf.: 182.

Elmarad a fogadóóra
Földesi Zoltán 2002. november 28-ára meghirdetett fogadóórája

parlamenti elfoglaltsága miatt elmarad. A fogadóórát késõbbi idõpont-
ban megtartjuk. Köszönjük megértésüket.              Képviselõi iroda

�...Nézzük meg, hogy mit tesz a
kormány annak érdekében, hogy
ez a csatlakozás jól történjék meg,
és hogy mindannyian együtt kerül-
hessünk az Európai Unióba.

Elõször talán érdemes a mezõ-
gazdaság és a vidékfejlesztés kér-
déseivel foglalkozni, hiszen
mindannyian tudjuk, hogy az elõ-
zõ tizenkét év számos mulasztása
a magyar mezõgazdaságot nehéz
helyzetbe hozta. Ezen belül saj-
nos ki kell emelnem az elmúlt
négy év mulasztását, felelõtlen-
ségét az ár-, és jövedelempolitiká-
ban, amelynek az eredményekép-
pen eladósodás következett be a
mezõgazdasági üzemeknél és gaz-
dálkodóknál, nem volt lehetõség
elegendõ fejlesztésre, és a magyar
mezõgazdaság teljesítményei
messze elmaradnak a lehetõsége-
itõl. A helyzet jaítása érdekében a
rövid lejáratú adósságok csök-
kentését vállalja a kormány, a rö-
vid lejáratú adósságok egy részé-
nek átvállalásával igyekszik
olyan helyzetet teremteni, amely-
ben a gazdálkodás feltételei adot-
tak arra, hogy versenyképes le-
gyen a magyar mezõgazdaság. Az
ok, ami miatt szükség van erre a
rendezésre, az az, hogy kiszámít-
hatatlan ár-, és jövedelemviszo-
nyok voltak az elmúlt négy év-
ben, ebbõl következõen önhibá-
jukon kívûl kerültek bajba a me-
zõgazdasági üzemek és gazdálko-
dók. Ez a szándék vezérelt ben-
nünket, amikor úgy döntöttünk,
hogy javasoljuk a parlamentnek,
és ezt a parlament elfogadta, egy
60 milliárd forintos hitelkönnyí-
tési lépéssort megvalósítani,
amelynek egy része összefügg az
aszálykárokkal � 15 milliárd fo-
rint � a maradék pedig a rövid le-
járatú hitelek csökkentését szol-
gálja. A kedvezõtlen adottságú
térségekben egy hároméves prog-
ramot valósítunk meg, amely
szintétn adósságkönnyítési szán-
dékú, elsõsorban a közép-, és
hosszabb lejáratú hiteleket érinti,
és javítja annak esélyét, hogy a
magyar mezõgazdaságból élõ em-
berek valóban esélyesen, valóban
versenyképesen tudjanak csatla-
kozni az Európai Unióhoz.

A  családi gazdaságoknál az el-
múlt években lépések történtek,
és ebben az értelemben úgy vé-
lem elismerõ szó illeti az elõzõ
idõszakot. Arra kell törekedni,
hogy ezek a támogatások, ezek a
kedvezmények a jöõben is fenn-
maradjanak. Ennek érdekében
fenntartjuk a kamattámogatások
rendszerét és a hitel-kezességvál-
lalás rendszerét. A családi gazdasá-

Képviselõi hírek
A következõ lapszámokban arról kívánom tájékoztatni az
olvasókat, hogy a hazánk elõtt álló történelmi folyamatról,
az Európai Uniós csatlakozásról mit mondanak a kormány
tagjai. Elsõként Medgyessy Péter miniszterelnök úr nyilat-
kozatát olvashatják.                                                           Földesi Zoltán

országgyûlési képviselõ
goknak nyújtott kiemelt támoga-
tások megmaradnak, ehhez meg-
felelõ forrást tudunk biztosítani
2003-ra is. Sajnos 2002-re az elõ-
zõ kormány nem garantálta az eh-
hez szükséges forrásokat, de a
pótlólagos javaslatok során a par-
lamentnek elõterjesztettük, és a
parlament elfogadta azt, hogy
2002-re elegendõ forrás legyen
erre a célra is.

Az ültetvénytelepítések támo-
gatására a következõ évben 13
százalékkal többet tervezünk,
mint ami volt, a mezõgazdasági
gépberuházásokra pedig 29 száza-
lékkal többet fogunk biztosítani.
Ez a feltétele annak, hogy a ma-
gyar mezõgazdaságból élõk jobb
eséllyel induljanak az uniós csat-
lakozásnál.

Létrehozzuk az integrált igaz-
gatási és ellenõrzési rendszert. Ez
azért szükséges, mert a mezõgaz-
dasági közvetlen támogatások így
vehetõk igénybe az EU-tól. Ha
nincs meg ez a megfelelõ informa-
tikai rendszer, akkor nincs esély
arra, hogy a magyar mezõgazda-
ság igénybe tudja venni a rendel-
kezésre bocsátott közvetlen me-
zõgazdasági támogatásokat. Szük-
ségesek tehát azok az intézmény-
fejlesztési lépések, amelyek terv-
be vannak véve a 2003-as
költségetésben, és amelyek a csat-
lakozás szempontjából az intéz-
ményi hátteret megteremtik ah-
hoz, hogy a mezõgazdaság igény-
be tudja venni az uniós támogatá-
sokat.

Az adókönnyítések kérdésében
a parlament döntött, errõl csak
érintõlegesen említem emlékezte-
tés képpen � talán nem árt néha �
, hogy a kistermelõk kezdemé-
nyezett adóztatása szempontjából
figyelembe vehetõ értékhatár 4
millióról 6 millióra nöekszik; az
õstermelõi bevételi érték, ahol az
adómentesség érvényesül, 250
ezerrõl 400 ezer forintra emelke-
dik; az egyszerûsített nyilántartást
alkalmazó kistermelõk esetében
az értékhatár 2 millióról 3 millió-
ra növekszik. A gázolaj jöedéki
adójánál is növekszik a visszatérí-
tés mértéke.

A magyar mezõgazdaság így is
nem könnyû helyzetbe kerül az
Európai Unióban. Nem lehet pó-
tolni nagyon röid idõ alatt minden
mulasztást ami az elõzõekben
történt, de lehet olyan lehetõsége-
ket és esélyeket teremteni, amiel a
magyar mezõgazdaság valódi ké-
pességeit, a föld adottságait és az
embereknek a tudását érvényesí-
teni tudja az európai uniós ver-
senyben.


